
مرتضی اسماعیل دوس�ت: امروز س�ینمای انیمیشن، یکی از 
گونه های پرمخاطب س�ینمای جهان محس�وب می شود و در 
ماه هایی متوالی در رده های بالای جدول پرفروش ها قرار گرفته 
است اما این  گونه سینمایی در ایران همانند بسیاری از ژانرها 
و مباحث مختلف دیگر به ش�کلی مغفول و بی پشتوانه به سر 
می برد. از این  رو در ادامه میزگردهای آسیب شناس�انه سینما 
سراغ اهالی سینمای انیمیشن رفتیم تا در گفت وگویی چالشی 
به دنبال نقادی و طرح مباحث کارشناسانه جهت بهبود شرایط 
فعلی باشیم. در گفت وگوی پیش  رو از وجود »بهرام عظیمی« 
کارگردان مطرح و داور بس�یاری از جش�نواره های انیمیشن، 
»هادی محمدیان« کارگردان فیلم »شاهزاده روم« و »روانبخش 
صادقی« کارشناس و یکی از افراد مرتبط با بدنه مدیریتی حوزه 

انیمیشن بهره بردیم که امید به تأثیرگذاری آن است.
***

 در این سال ها حوزه انیمیشن به لحاظ فعالیت، جهش یافته 
اس�ت؛ با این وجود به نظرتان تعداد مؤسس�ات فعال در حوزه 

انیمیشن کشور کفایت می کند؟
صادقی: اصولا نوع فعالیت و شرایط انیمیشن در کشور فراز و 
فرودهای بسیاری داشته است اما با همه تلاش های برخی افراد 
علاقه مند به این حوزه، باز هم نمی توان از شرایط موجود راضی 
بود. وضعیت نامساعد مالی و گرایش همراه با وابستگی انیمیشن 
به حوزه تلویزیون در سال های اخیر موجب مشکلاتی شده است. 
برخی فعالان بخش خصوصی هم در واقع س��فارش گیرندگان 

بخش ه��ای دولتی هس��تند و به نوعی 
وابسته اند. وضعیت اقتصادی هم حتما در 
نوع فعالیت تولیدکنندگان انیمیشن موثر 
بوده اس��ت و فضاها را تغییر می دهد. در 
شرایط فعلی بچه ها به دنبال این هستند 
که به سختی در بخش خصوصی آثاری 

را تهیه کنند. 
برخ�ی  در  ای�ران  انیمیش�ن  آث�ار   
رویدادهای جهانی ه�م مورد توجه قرار 

گرفته است.
صادق�ی:  من اعتق��اد دارم انیمیش��ن 
می تواند در میان هنر رسانه های ایران به 
عنوان صنعتی پیشرو حتی جهانی شود. 
با توجه به گونه های جدیدی از ش��کل 
و محتوای انیمیش��ن، این حوزه دوباره 
دارد جان می گیرد. برخی  موفقیت های 
جهانی داش��ته و برخی ه��م با توجه به 
موقعیت ه��ای ت��ازه ای که ایجاد ش��ده 

درصدد تولید انیمیشن هستند.
محمدی�ان:  به نظر بن��ده وضعیت تولید انیمیش��ن در ایران 
اسفناک اس��ت و اصلا راضی کننده نیست. ما تعداد کمی آثار 
انیمیش��ن قابل توجه در ایران داریم. من اعتقاد به بهتر شدن 
شرایط ندارم. گاهی برخی موفقیت ها باعث ذوق زدگی افرادی 
می شود. در صورتی که اگر فیلمی هم موفق بوده بر اثر خلاقیت 
فردی و گروهی بوده اس��ت که براس��اس دغدغه ای که دارند، 

حرکت موثری انجام داده اند.
 پس اس�تقبال قابل توجه از فیلم »شاهزاده روم« هم موجب 
تغییر فضای فکری متولیان و تهیه کنندگان درباره ارزش های 
انیمیشن نشد تا رغبت لازم برای سرمایه گذاری در این حوزه را 

به دنبال داشته باشد؟!
محمدی�ان: من در موسس��ه »هنر پویا« شرایط مالی را دنبال 
نمی کنم و وضعیت کاری ما براساس برنامه ریزی های گروهی، 
بهتر از دیگران است. با توجه به شرایط فعلی هم نمی توان به 
این نتیجه رسید که اوضاع انیمیشن بهتر شده است. از طرفی 

من اعتقادی به دولتی بودن انیمیش��ن ندارم و اصلا نیازی به 
حضور آنها نیست. ش��اید من آدمی نیستم که حقوق دولتی 

بگیرم!
 این نگاه ش�ما براس�اس ناامید ش�دن از نقش آفرینی مؤثر 

مدیران دولتی فرهنگ بوده است؟!
محمدیان: به نظرم همین که کاری به تولید انیمیشن نداشته 
باشند، کافی است! متولیان دولتی فقط باید شرایط مناسب را 
برای اکران انیمیشن فراهم کنند و تولید، ارتباطی به آنها ندارد 
و باید بخش خصوصی این کار را انجام دهد. باید زیرساخت های 
لازم برای اکران مناس��ب فیلم های انیمیش��ن ایجاد شود. از 
طرفی فیلمی که بخواهد وابس��ته به پول نفت و جیب دولت 
باش��د و توانایی جذب مخاطب را نداشته باشد، ارزشی ندارد. 
آنها که منتظر اقدام دولت هستند، انگیزه ای برای قرار گرفتن 
در رقابت فروش نخواهند داشت. فیلمساز باید نسبت به مسائل 
روز دغدغه داشته باشد و با فکری خلاقانه به ساخت آثار دست 
بزند. برخی  دغدغه دارند اما فضای مناسب برای کار وجود ندارد 

و باید دنبال اسپانسر برای تولید باشند.
 ش�اید واهمه بازگشت سرمایه همچنان در ایران وجود دارد، 
در حال�ی که در میان آثار هالیوودی و حتی در انیمیش�ن های 
اکران ش�ده ایرانی می توان نمونه های پرفروش بسیاری را پیدا 

کرد!
محمدیان:  بله! در سینمای جهان شاهدیم انیمیشن در فیلم 
و س��ریال و بخش های مختلف درآمدزا بوده است. آنها منتظر 
سرمایه گذار دولتی نیستند. البته خصوصی 
شدن سینما هنگامی است که کمپانی های 
تولید به لحاظ درآمدی بتوانند روی پای 
خود بایستند. زمانی که شما از جیب خود 
خرج می کنید برای بازگش��ت آن دغدغه 
خواهید داش��ت. بای��د در فضای��ی برابر 
رقابت ش��کل بگیرد و همه تلاش کنند و 
در نهایت هر کدام که مخاطب بیش��تری 
دارند، برنده این رقابت خواهند بود. مشکل 
انیمیش��ن ایران همین موسسات دولتی 
هس��تند که دغدغه مخاطب ندارند. شما 
کارنام��ه آنها را بررس��ی کنید که چقدر 
تولید داشتند و اصلا کارهای تولیدی شان 
چه سرانجامی یافته است؟! کلی نیرو دارند 
و حتی می آیند با مبالغ بیشتر افرادی را 
از موسسات خصوصی با خود می برند اما 
در نهایت چه عایدی برای انیمیشن ایران 

داشته اند؟
 آقای عظیمی! ش�ما به عنوان یکی از فعال ترین افراد حوزه 
انیمیش�ن که تجربه هم�کاری با بخش دولت�ی و تلویزیون را 
داش�ته اید و در بخش خصوصی نخستین فیلم بلند سینمایی 
انیمیش�ن را با نام  »تهران 1500« س�اختید، چه برداش�تی از 

نقش آفرینی دولت در این حوزه دارید؟
عظیمی: به نظرم همان طور که آقای محمدیان گفتند، اگر هم 
قرار است دولت حمایتی از آثار انیمیشن داشته باشد باید بیشتر 
هنگام اکران فیلم صورت بگیرد که تبعیضی با فیلم های دیگر به 
وجود نیاید. البته من تنها یک کار برای موسسه صبا ساختم و 
در این سال ها خیلی از سفارشات دولتی را رد کردم. اتفاقا خیلی 
از آث��ار خوب و مورد توجه مردم، آنهای��ی بوده که دخالتی از 
طرف دولت نبوده است و من از ابتدا به آنها گفتم در روند تولید 
نباید دخالت کنند، چرا که من مش��کلات و مسائل فیلم خود 
را بهتر می دانم. به نظرم مشکل امروز انیمیشن ایران بودجه و 
مسائل مالی نیست که چه کسی سرمایه گذاری کند. متاسفانه 
بزرگ ترین ضربه ای که دولت می زند، ممیزی هایی اس��ت که 

انجام می دهد؛ در واقع دخالت های بیهوده ای که برای فیلم ها 
پیش می آید.

 یعنی س�اخته نشدن فیلم »ابرقهرمانی از نازی آباد« شما که 
چند سالی معلق مانده به دلیل شرایط مالی نبوده است؟!

عظیم�ی: ساخته نش��دن این فیلم واقعا به دلیل شرایط مالی 
نبوده اس��ت. بعضی وقت ها برای اینکه از سوال هایی که درباره 
فیلم  »ابرقهرمانی از نازی آباد« می ش��ود ب��ه نوعی فرار کنم، 
عنوان می کنم پول نیس��ت! چون نمی خواهم درباره مشکلات 
آن صحبت کنم. من اصلا برای س��اخت فیلم »ابرقهرمانی از 
نازی آب��اد« قرارداد 15 میلیون دلاری ب��ا چینی ها دارم و آنها 
واقع��ا پای کار هس��تند. من س��الی 2 بار به چی��ن می روم و 
همه استودیوهای ش��ان را دیده ام و باز هم 2 ماه دیگر به آنجا 
خواهم رفت. همیشه به بچه ها می گویم اگر کاربلد باشند، بیکار 
نمی مانند. اگر ش��ما دیدید انیماتوری کار ندارد و نق می زند، 
به ش��خصیت و توان خودش بازمی گردد. تمام بچه های خلاق 
انیمیشن در همه بخش ها فعال هستند. مثلا ما یک نورپرداز 
جوان و خوب در کرج داریم که برای اینکه در پروژه تان حضور 

یابد باید در نوبت باشید!
 پس به لحاظ پتانس�یل های انس�انی کمبودی در کشورمان 
وجود ن�دارد. حت�ی صادرکنن�ده انیماتورهایی خ�اق برای 

موسسات مطرح انیمیشن هم بوده ایم.
عظیم�ی: بچه های خلاق وجود دارن��د و عده ای هم مهاجرت 
کردند و در همه زمینه ها می توان افرادی بااستعداد را در سراسر 
کشور پیدا کرد. من می دانم مثلا 2 مدل ساز خوب در مشهد و 
یک انیماتور خوب در همدان هست اما جمع کردن آنها مهم 

است.
 یعنی مدیریت و س�اماندهی در حوزه انیمیشن را مهم ترین 

مساله می دانید!
عظیمی: یک مثالی درباره مدیریت انیمیشن در چین می زنم، 
چرا که از همه سیستم کاری آنها اطلاع دارم. چند سال پیش 
یک کمپانی تازه تاسیس چینی خواست انیمیشن تولید کند و 
به دنبال نیرو بود. نخستین کاری که کرد این بود که بخشی از 

برج 20 طبقه موسسه ای را تبدیل به محل 
خوابگاه نیروهای اس��تخدام کرده اش کرد تا 
بچه هایی که اهل همان شهر هستند تا شب 
در موسسه بمانند و بعد به خانه رفته و صبح 
برگردند و آنهایی که از شهرها و کشورهای 
دیگر آمده اند هم، بعد از کار در همان محل 

مستقر شوند.
 دقیق�ا همچون باش�گاهی که به ش�کلی 
برنامه ریزی ش�ده نیروهای خ�ود را هدایت 

می کند.
عظیمی: دقیق��ا! این بهتری��ن حالت برای 
مدیری��ت یک مجموعه می تواند باش��د. در 
حالی که بچه های انیمیش��ن ایران پراکنده 
هستند و از طرفی سیستم آموزش انیمیشن 
در کش��ورمان هم درس��ت نیس��ت. ش��ما 
خروجی تحصیلکرده های انیمیشن را بیاورید 
و یک تس��ت از آنها بگیرید تا ببینید چقدر 
از این فضا دور هستند! خیلی ها نمی توانند 

به ش��کل عمل��ی کار کنند و اوج کارش��ان پایان نامه اس��ت. 
ت��ازه! هنگامی که به پروژه ای ملحق می ش��وند از همان  ابتدا 
می خواهند کارگردانی کنند. در واقع همه فکر می کنند تنها کار 

ممکن در انیمیشن، کارگردانی است. 
محمدی�ان:  مشکل اینجاس��ت که ما کمپانی های قدرتمند و 
موثری در صنعت انیمیشن س��ازی نداریم. برای س��اخت یک 
انیمیشن خوب نیاز به تیمی دارید که سال ها با آنها کار کنید 

و به یک انسجام مطلوب برسید. ما باید کمک کنیم موسسات 
خصوصی فعالی به وجود آمده و ایجاد درآمد کنند.

 چنین تجربه ای را شما در موسسه »هنر پویا« دارید.
محمدیان: بله! ما برای 3 اثر بعدی خود هم در اتاق فکر موسسه 
برنام��ه داریم. باید مخاط��ب را در نظر گرفت. مثلا برای فیلم 
جدید خود درباره فیلمنامه که یکی از نقیصه های س��ینمای 
انیمیش��ن اس��ت کلی کار کردیم. ما تا زمانی که مخاطب را 
داشته باشیم، شکست نخواهیم خورد. البته ساخت انیمیشن 
کار دش��واری است و نیاز به برنامه ریزی بالایی دارد و تا زمانی 
که موسسات خصوصی ش��کل نگیرد و دغدغه ساخت وجود 
نداشته باشد نه تولیدی شکل می گیرد و نه رقابتی در سینما 

به وجود می آید.
صادقی: درباره حمایت دولت، من هنوز اعتقاد دارم دولت باید 
در صحنه رش��د و پا گرفتن انیمیشن با حمایت های مختلف 
حضور داش��ته باش��د. هنوز دولت باید از این »هنر- صنعت« 
حمایت مالی در حد و حدود کلان داش��ته باش��د و ش��رایط 
مناس��بی را برای تولید و پخش با اعطای تسهیلات مناسب و 
معافیت های مختلف ایجاد کند. اینکه حمایت های دولتی به 
یکباره حذف شود صحیح نیست و بیشتر و بهتر هم باید بشود. 
بسیاری از کسانی که این عقیده را ابراز می کنند در آغاز راه شان 
با حمایت ها و به گونه ای با سفارش��ات دولتی رش��د کردند و 

تثبیت شدند!
 برخ�ی آثار تولیدی انیمیش�ن تنها رونمایی ش�ده و بعد به 
بایگانی می پیوندد؛ آقای صادقی! ش�ما در مقطعی که در مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی فعال بودید، آثاری را تولید 

کردید که انگار برای مخاطبانی خاص بود!
صادقی: تا پایان سال گذشته که در مرکز بودم بیشتر به دنبال 
تولید آثار کوتاه و هنری بودیم که مخاطبان خود را هم داشته 
و دارد و بروز نتیجه اش زمانبر است. البته شرایط نامناسبی برای 
توزیع و اکران فیلم های کوتاه تولیدی وجود دارد اما بحث من 
این اس��ت که باید به شکلی هدفمند اقدام به برنامه ریزی و از 
تجربیات کشورهای همسو و موفق در این زمینه استفاده کنیم. 
ما باید باور کنیم مشکلاتی وجود دارد، 
مثلا م��ن معتقدم در زمین��ه نیروی 
موث��ر کمبود وجود دارد و به مس��اله 
مهم آموزش نیروها توجه نشده است. 
فیلمس��ازی که می خواهد انیمیشن 
بس��ازد باید تعداد مناس��بی نیرو در 
اختیار داشته باشد که اینگونه نیست. 
چین در سال 2009 میلادی 12 هزار 
نیرو در صنعت انیمیشن خود داشت. 
ما نباید خودمان را با هالیوود مقایسه 
کنیم بلکه باید براساس فضای زیست 
خودمان برنامه ریزی کنیم. سیس��تم 
آموزشی انیمیش��ن در کشورمان باید 
بازنگری شود. به نظرم ما نیاز به متولی 
آگاهی داریم که بتواند به انسجام این 

هنر- صنعت کمک کند.
 به نظرتان وزارت فرهنگ قابلیت این 
را دارد که متولی پیش�برد برنامه های 

کان صنعت انیمیشن شود؟
صادقی: به نظرم حتی می تواند نهادی والاتر مثل نهاد رهبری 
در این زمینه ورود کند و خط مش��ی دهد. ببینید! انیمیش��ن 
مدیومی است که چه به لحاظ کارکرد فرهنگی و چه اقتصادی 
می تواند به نفع نظام باش��د. در تولید ناخالص ملی و در بحث 

اشتغالزایی کشور کمک کند. 
ادامه در صفحه بعد

فرهنگ و هنر سه  شنبه 12 مرداد 1395وطن امروز  شماره 1944 12

بهرام عظیمی: س�اخته نشدن فیلم 
»ابرقهرمان�ی از نازی آب�اد« واقعا به 
دلیل شرایط مالی نبوده است. بعضی 
وقت ها برای اینکه از س�وال هایی که 
درباره ای�ن فیلم می ش�ود به نوعی 
فرار کنم، عنوان می کنم پول نیست! 
چون نمی خواهم درباره مشکات آن 
صحبت کنم. من اصا برای س�اخت 
فیلم »ابرقهرمانی از نازی آباد« قرارداد 
15 میلی�ون دلاری با چینی ها دارم و 

آنها واقعا پای کار هستند
روانبخش صادقی: انیمیشن مدیومی 
اس�ت ک�ه چ�ه ب�ه لح�اظ کارکرد 
فرهنگی و چه اقتصادی می تواند به 
نفع نظام باشد. در تولید ناخالص ملی 
و در بحث اش�تغالزایی کشور کمک 
کن�د. ارزش های انیمیش�ن بس�یار 
بالاس�ت و باید حمایت ه�ای کانی 
از آن ش�ود اگرن�ه اقدامات کوچک 
جوابگو نیست. اکثر کشورهایی که 
در انیمیش�ن رش�د کردند متولیان 

بزرگی داشتند

واکنش شدید مجیدی به 
دست درازی های نجومی به بیت المال

مجید مجی��دی، کارگردان مطرح س��ینما 
در حاشیه مراس��م آغاز بازسازی روستای قلعه 
س��یمون با ابراز خوش��حالی از حضور در میان 
جهادگران بس��یجی و مردم مس��تضعف قلعه 
سیمون، گفت: نمی دانم چه کاری انجام داده ام 
که خداون��د توفیق حضور در می��ان بچه های 
مخلص جهادگر و بسیجی و مردم شریف قلعه 
سیمون را نصیبم کرده است. به گزارش تسنیم، 
وی افزود: جهادگران باید قدر خودش��ان و قدر 
لحظات خدمت رسانی به مردم را بدانند. بچه های 
بسیجی با خدمت به مس��تضعفان کار بزرگی 
می کنند و من دس��ت تک تک آنها را می بوسم. 
یقینا برک��ت این خدمت رس��انی را در زندگی 
آینده ش��ان خواهند دید. مجید مجیدی با بیان 
اینکه »محرومیتی که در روستای قلعه سیمون 
دیدم، غیرقابل تحمل بود و قلبم را به درد آورد«، 
به انتقاد از وضعیت فیش های نجومی پرداخت 
و گفت: نمی دانم کس��انی که دست درازی های 
نجومی به بیت المال می کنند، چه جوابی برای 
محرومان و مستضعفان کشور دارند. آنها باید از 

اعمال زشت خود شرمسار و خجالت زده باشند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی: 
جشنواره رضوی از فاخرترین 

جشنواره های کشور است
وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی، جشنواره 
تئاتر و نمایشنامه نویس��ی رضوی را رویدادی 
فاخر توصیف کرد که از ویژگی های آن استمرار 
و توس��عه در سراسر کشور اس��ت. به گزارش 
واحد خبر و اطلاع رسانی بنیاد بین المللی امام 
رضا )علیه السلام(، علی جنتی درباره برگزاری 
جش��نواره امام رضا)ع( گفت: جش��نواره امام 
رضا)ع( یکی از فاخرترین، موثرترین و مفید ترین 
جشنواره هایی است که در کشور برگزار می شود 
و جش��نواره تئاتر و نمایشنامه نویسی رضوی 
بخش تاثیرگ��ذاری از این رویداد مهم اس��ت. 
وی ادامه داد: از ویژگی های جش��نواره تئاتر و 
نمایشنامه نویسی رضوی استمرار آن طی سال و 
در استان هاست که میزبانی رشته های مختلف 
هنری را برعهده دارند که خراس��ان ش��مالی 
میزبان جش��نواره تئاتر و نمایشنامه نویس��ی 

رضوی خواهد بود.

راه اندازی اولین شتاب  دهنده 
فرهنگی انقلاب اسلامی کشور 

اولین شتاب  دهنده فرهنگی انقلاب اسلامی 
کشور با عنوان شبکه »پیشران« با هدف شتاب 
دادن ب��ه طرح های مختلف فرهنگی راه اندازی 
ش��د.  به گزارش تس��نیم، اولین شتاب  دهنده 
فرهنگی انقلاب اسلامی کشور با عنوان شبکه 
»پیش��ران« با حضور ش��خصیت های علمی و 
فرهنگی کشور راه اندازی شد تا برای نخستین 
بار بزرگ ترین و مهم ترین اقدامات فرهنگی در 
جامعه با سرعت بیش��تر به اجرا در آید. شبکه 
»پیشران« نام مجموعه ای است که ماهیت آن 
شتاب دهنده فرهنگی در مسیر انقلاب اسلامی 

و فرهنگ و ارزش های آن است. 

سیامک انصاری
 بازیگر فیلم مدیری شد

نویسنده فیلمنامه »ساعت 5 عصر« درباره 
بازیگران این اثر و شخصیت های آن عنوان کرد 
که بازیگر نقش اصلی سیامک انصاری است و 
کار براساس ش��خصیت وی در مجموعه های 
قبلی مدیری طراحی ش��ده اس��ت. به گزارش 
مهر، خشایار الوند در این باره گفت: خط اصلی 
»ساعت 5 عصر« از مهران مدیری است و من 
و امیرمه��دی ژوله طرح اولیه آن را درآوردیم و 
من این روزها در کنار کارهای دیگرم مشغول 
کار روی ط��رح این فیلمنامه هم هس��تم. وی 
درباره این اثر سینمایی و نوع کمدی آن توضیح 
داد: کمدی اصیل از نوعی تلخی هم برخوردار 
است چون انتقاد می کند و به یک نکته، رفتار 
ی��ا هنجار حتی با دس��ت انداخت��ن آن اتفاق 
واکنش نش��ان می دهد، »ساعت 5 عصر« هم 
به همین ش��کل است. این اثر از دیگر کارهای 
مدیری رئال تر و زمان آن معاصر اس��ت و افراد 
قابل شناس��ایی هستند. اتفاقاتی که در آن رخ 
می دهد ممکن است مثل همه کارهای کمدی 
کمی خرق عادت باشد اما وقوع آنها غیرممکن 

و فانتزی نیست. 

اخبار

گفت وگوی »وطن امروز« با بهرام عظیمی، هادی محمدیان و روانبخش صادقی درباره فرصت ها و غفلت های سینمای انیمیشن در ایران

غیرت ملی داریم
 بهرام عظیمی: اگر کار خوبی ساخته 

شود حتما از طرف مردم حمایت می شود 
چون تعصب ایرانی وجود دارد

 روانبخش صادقی: دنبال شناساندن 
انیمیشن در متمم برنامه ششم توسعه 

هستیم
 هادی محمدیان: من اعتقادی 

به دولتی بودن انیمیشن ندارم و نیازی 
به حضور آنها نیست
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